
 
 
 
  
 
 
 
 
 

Districte d’Horta-Guinardó 

Direcció de Serveis a les Persones i al 

Territori 

Ronda Guinardó, 49 

08024 Barcelona 

93 291 67 60 

 

Acta de la reunió del Consell Monogràfic de Salut “Salut i Barris” 

del districte d’Horta-Guinardó 
 

Lloc: Sala d’Actes del Casal Mas Guinardó (Plaça de Salvador Riera, 2) 

Data: 05 de febrer de 2020, 16.30h 

 

1. Ordre del dia 

 

1. Debat sobre el Programa d’Actuació de Districte i Projectes d’Inversió a Horta-

Guinardó en matèria de salut. 
 

 

 

2. NOMBRE DE PERSONES PARTICIPANTS:  26 

 

Assistents: 

Maria Luisa D’Addabbo Consellera de Salut BComú 
Susanna Porcar Portela Consellera JuntsxCat 
Magna Martin Andres Consellera ERC 
Milagros Casas Rodriguez Consellera BcnxCanvi 
Elena Tarifa Herrero Consellera BComú 
Víctor Valls Andrés Conseller BComú 
Marc Guallar García Conseller PSC 

Nicolás Ortiz Cuevas Conseller Cs 

Raül Ortega Serrano Conseller PSC 

Pilar Causapié Directora SPiT Districte d’Horta-Guinardó 

Amparo Hernández Tècnica referent de Salut, Districte d’Horta-Guinardó 

Elena Martín Tècnica de Democràcia Activa 

Xavier Tercero Quòrum 

Jèssica Pujol Quòrum 

 Plataforma Can Baró 

 Fundació dels Tres Turons 

Jordi Armengou Consorci Sanitari Barcelona 

Esther Colell Consorci Sanitari Barcelona 

Carles Bonet Consorci Sanitari Barcelona 

Clara Mas Casals AFA Escola de les Aigües 

Rosa Romero Suau Hospital Vall d’Hebrón 

Ricardo Ascensio Malo EAP Sardenya 

Marta Berruezo Associació de Salut Mental Horta-Guinardó 

Carme Beltran Vilagrassa FC Martinenc 

Montse Martinez Associació AFIBROCAT 
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Antoni Saus Perez Coordinador d’oficines de Farmàcia Horta-Guinardó 

Xavier Borras Hospital Sant Pau 

Miquel Angel Viciana Hospital Sant Pau 

Anna Prat Escodà INS Teresa Pàmies 

Montserrsat Mas Conde Presidenta Afibrocat 

M Carme Grané 
Torradeflot 

AVV Sant Genís dels Agudells 

Laia Menero CAP Sardenya Treball Social 

Teresa Martínez Ruiz AVV Horta 

Rosa Nogués Associació de Donants de Sant Barcelona-Sant Pau 

M Carme Catalan Centre d’Anàlisi i Programes Sanitaris CAPS Xarxa de qualitat per 
la Salut 

Raül Barrahona AVV Baix Guinardó 

Aida Cerezales AVV el Carmel 

Daniel Seglers AVV el Carmel 
  

 

 

3. DESCRIPCIÓ DEL DESENVOLUPAMENT DEL DEBAT 

 

 

La sessió ha tingut el següent desenvolupament: 

 

- Benvinguda i presentació 1  de la sessió a càrrec de la Consellera, Maria Luisa 

D’Addabbo. 

- Informació sobre el procés de participació del PAM i els pressupostos participatius a 

càrrec de la tècnica de Democràcia Activa, Elena Martín. 

- Explicació de les línies estratègiques del Programa d’Actuació Municipal i de les 

actuacions concretes definides al Programa d’Actuació del Districte d’Horta-Guinardó 

en matèria de Salut. 

- Explicació de la dinàmica de treball proposada a càrrec de Quòrum, empresa 

dinamitzadora, Xavi Tercero. 

- Tot seguit s’ha obert un torn de paraula per recollir dubtes de cara al procés i la 

dinàmica d’avui: 

 

Des de El Martinenc es comenta que no és el primer cop que es fan pressupostos 

participatius, com s’ha indicat, sinó que anteriorment ja se n’havien realitzat. En 

relació al procés actual, pregunta si només es pot participar en relació al PAD i no el 

PAM. 

Des de l’Associació de Salut Mental d’Horta-Guinardó es posa de manifest que en els 

darrers anys no hi hagut Consells de Salut, o si més no, no s’han convocat gaire sovint, 

pel que ara es presenten mesures que parlen de proves pilot que ni els integrants del 

Consell coneixen. 

                                                             
1 Tota la informació presentada queda recollida en l’annex d’aquesta acta: Presentació Consell de Salut. 
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Des de la Fundació dels Tres Turons es manifesta que el discurs sobre incorporar les 

propostes que sorgeixin de les entitats i ciutadans ja l’han sentit molts cops, demanen 

que hi hagi més concreció en els projectes, i no només una mostra de bones 

intencions. 

Des del Centre d’Anàlisi i programes sanitaris (CAPS) es destaquen diverses propostes 

per incloure al PAD: 1) Calen taules comunitàries de salut no només als barris, sinó 

vinculades als equipaments sanitaris; 2) És important que es construeixi un nou 

geriàtric; 3) Els preus dels centres esportius municipals són massa cars, i així no es 

fomenta la salut. 

Des de l’AFA de l’Escola de les Aigües mostren la seva preocupació per la 

contaminació, sobretot al voltant dels centres educatius. Explica que estan treballant 

amb un projecte anomenat Illa verda al Baix Guinardó i que el voldrien presentar en al 

marc dels pressupostos participatius. 

Finalment des de l’AVV del Baix Guinardó es critica el fet que es convoqui el Consell de 

Salut molt poc, i ara que es convoca no és per parlar sobre els temes que hi ha damunt 

de la taula, sinó que es demana una reflexió sobre el PAM/PAD. 

 

- A continuació, els participants es divideixen en dos grups de treball. Mitjançant una 

fitxa de treball es fa un repàs de totes les propostes incloses actualment al PAD en 

matèria de Salut. L’objectiu és esmenar, modificar i validar les propostes existents, així 

com afegir-ne de noves. Aquest treball queda plasmat en el següent punt: propostes. 

 

- Finalment, es fa una posada en comú on el dinamitzador de cada taula explica les 

principals propostes que han sorgit a cada taula. Així com reflexions entorn la Salut al 

Districte. 
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4. PROPOSTES (PAM/PAD) REALITZADES DURANT LA TROBADA 

 

Títol de la proposta Descripció de la proposta 

NOVA. Seguiment de l’estat de la 
construcció del nou CAP del Baix 
Guinardó. 

Des de fa uns anys es disposa d’un projecte per la construcció del 
nou CAP del Baix Guinardó. Es proposa la creació d’una taula de 
seguiment amb la presencia del col·lectiu veïnal i de l’àmbit 
sociosanitari  i que no es deixi de banda. 

NOVA. Promoure l’alimentació 
saludable entre els infants. 

Estendre el projecte “Joves Saludables” també als infants amb un 
projecte similar, amb l’objectiu d’inculcar els bons hàbits alimentaris 
des de ben petits. Es proposa que es podria treballar amb la 
implicació de les AFAs de les escoles. 

Promoure la transició energètica 
renovable.  

Donar suport econòmic i acompanyament tècnic per tal de fomentar 
la transició econòmica en el sí de les comunitats de veïns i veïnes. 

Impulsar la salut comunitària als barris. Promoure la realització d’un pla de salut a tots els barris, que 
inclogui una diagnosi molt acurada de l’estat de la qüestió per tal de 
poder aplicar polítiques i programes acurats (tenir en compte tota la 
feina que s’està fent des del CAP del Baix Guinardó al respecte). 
Calen taules comunitàries de salut no només als barris, sinó 
vinculades als equipaments sanitaris. 

NOVA. Construir el poliesportiu del 
carrer Sardenya. 

Per tal de fomentar l’esport i contribuir a la millora de la salut al 
barri, és prioritari tenir equipaments. En aquest sentit, es proposa la 
construcció del poliesportiu del carrer Sardenya, que ja porta un 
temps aturat. 

NOVA. Millora en l’eficiència 
energètica. 

Impuls de diagnosis per mirar l’estat dels edificis en matèria 
d’eficiència energètica per tal d’adoptar les polítiques adequades. 
 

NOVA. Espais verds accessibles. És fonamental que el Districte disposi d’espais verds accessibles on 
la gent hi pugui caminar i, així, fer salut. Hi ha barris on tot és pujada 
i l’única part més plana és plena de fums (com passa a Sant Genís 
dels Agudells, que només compta amb la Ronda de Dalt com a part 
plana). Calen espais accessibles per a què la gent gran, gent malalta 
o convalescent pugui anar a caminar. 

Espais verds accessibles. Es proposa revisar la Superilla d’Horta pels problemes de mobilitat 
que genera 

NOVA. Espais verds amb equipaments 
esportius. 

Cal dotar els espais verds d’elements que ajudin a la pràctica de 
l’esport com pot ser: una taula de ping-pong, elements per fer 
gimnàstica per la gent gran, etc.  
 

NOVA. Fomentar la donació de sang 
entre els més joves. 

Cal fer campanyes de donació de sant adreces als joves, ja que són 
un col·lectiu que dona poc. 

NOVA. Marxes i sortides de salut. 
 

Com es fa des del CAP del Baix Guinardó, fomentar i impulsar la 
dinamització d’actes, sortides, caminades, marxes al voltant de la 
salut en tots els barris del Districte. 

NOVA. Circuits de Salut Promoure rutes i circuits de Salut pel districte a través de la 
senyalització i la instal.lació d’aparells al llarg dels circuits. 

NOVA. Disminuir el preu dels centres 
esportius municipals. 

Els preus dels centres esportius municipals són massa cars, i així no 
es fomenta la salut. 
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NOVA. Construcció d’un geriàtric.  És necessària la construcció d’un geriàtric al Districte. 

Millora en l’accessibilitat als 
equipaments sanitaris i connexió entre 
barris amb el transport públic. 

Es valida la proposta de fer més permeable l’Hospital de Sant Pau 
per millorar l’accessibilitat a peu i la millora de la connexió entre els 
barris de l’entorn. S’afegeix però que moltes de les persones 
usuàries dels centres hospitalaris, mèdic i sociosanitaris son 
persones grans amb mobilitat reduïda. En aquest sentit es proposa 
millorar la mobilitat amb transport públic per facilitar l’accés de les 
persones grans a l’Hospital de Sant Pau i la resta de centres mèdics i 
sociosanitaris del districte. 

Promoure el projecte Temps de Cures 
amb els agents del territori,  incloent 
l’àmbit de la Salut Mental i amb la 
participació del Consell de la Dona 

Dissenyar les accions del projecte Temps de Cures amb els agents 
comunitaris i de l’àmbit de la Salut. En aquest sentit es recomana 
tenir en compte la feina feta per CAPS i els Serveis Socials amb 
aquests tipus de projectes. S’afegeix que el projecte hauria 
d’incloure l’àmbit de la Salut Mental i convidar a participar-hi al 
Consell de la Dona d’Horta-Guinardó. 

NOVA. Districte sense amiant Actuar de manera immediata, per l’efectuació sobre la salut de les 
persones, sobre els diferents focus d’amiant que hi ha a l’espai 
públic del districte. 

NOVA. Reduir la caiguda de les 
persones a l’espai públic 

Es proposa la posada en marxa d’un Pla de barres anticaigudes a 
l’espai públic dels barris del districte amb més pendents. 

 

 

 

 

5. PROJECTES D'INVERSIÓ (PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS) REALITZATS DURANT LA TROBADA2 

 

Títol del projecte Descripció del projecte 

  
 
 

  
 
 

  
 
 

 

Total de projectes realitzats 0 

 

6. ALTRES OBSERVACIONS RELLEVANTS SOBRE LA TROBADA 

 

                                                             
2 La informació ampliada els projectes s’ha recollit a la fitxa específica de cada projecte, i ha estat 
publicada a la plataforma Decidim.barcelona. 

Total de propostes realitzades 13 
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La consellera de salut informa que es convocarà un Consell de Salut ordinari en els propers 

mesos, abans de l’estiu. 

 

 

 

7. FOTOGRAFIA DEL PLAFÓ DE VALORACIÓ DE LA TROBADA 

 

 


